

بسم الله الرحمن الرحيم

فتوى / رأي شرعي

Fatwa / Sharia Pronouncement

صادر عن

هيئة الفتوى والرقابة الشرعية في رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي)

Fatwa and Sharia Supervisory Board of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic)

تمويل الخدمات (إجارة)

SERVICES FINANCE (IJARA)

The Fatwa and Sharia Supervisory Board of The National Bank of Ras Al-Khaimah (P.S.C.) a Public Joint Stock Company - Islamic Banking Division (RAKIslamic) has reviewed the underlying Sharia structure and documentation in respect of the RAKIslamic Services Finance product (based on ijara) offered by RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) and hereby issues the Sharia pronouncement/Fatwa considering the following structure and documentation:

Structure:

1. Customer will submit an application form / promise to lease (the "Application Form") whereby the Customer will request RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) to finance a package of tangible and intangible services ("Services") and will promise to lease the Services from RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) once RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) has purchased the Services from the service provider ("Service Provider") by way of services ijarah ("Services Ijarah").
2. Upon receiving the Application Form (and approval thereof), RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) will issue a services confirmation order ("Services Confirmation Order") addressed to the Service Provider whereby RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) will offer to purchase the Services from the Service Provider.
3. If the Service Provider accepts the offer (which acceptance will form an agreement between RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) and the Service Provider) the Service Provider will issue the invoice in the name of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) upon which RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) will make the payment directly to the Service Provider.
4. Once RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) has purchased the Services from the Service Provider, RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) will enter into a lease agreement ("Lease Agreement") whereby RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) will lease the Services to the Customer in consideration of lease rental ("Lease Rental") to be paid to RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) by the Customer as agreed between the RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) as lessor and the Customer as the lessee. The Lease Rental can be paid in easy

استعرضت هيئة الفتوى والرقابة الشرعية لـ إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) الهيكل الشرعي والوثائق الأساسية فيما يتعلق بمنح تمويل الخدمات (المبني على الإجارة) و المقدم من رابك الإسلامي وفيما يلي تصدر الفتوى الشرعية واضعين في الإعتبار الهيكل والوثائق التالية:

الهيكل:

1. قد يقوم رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) بعرض تمويل الخدمات لعملاءه وفق الهيكل التالي:
يقوم العميل بتقديم استمارة طلب/وعد استئجار ("مؤنح الطلب") حيث يقوم العميل بالطلب من رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) بتمويل مجموعة من الخدمات للموسسة وغير للموسسة ("الخدمات") ووعد باستئجار تلك الخدمات من رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) وذلك بعد قيام رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) بشراء الخدمات من مزود الخدمة ("مزود الخدمة") وذلك من خلال خدمة الإجارة ("إجارة الخدمات").
2. عند استلام نموذج الطلب (والموافقة عليه). سيقوم رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) بإصدار تأكيد طلب الخدمة ("طلب تأكيد الخدمة") موجهها إلى مزود الخدمة حيث سوف يقدم رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) عرضه لشراء الخدمة من مزود الخدمة.
3. في حالة قبول مزود الخدمة العرض (حيث يعتبر قبوله بمثابة اتفاق بين رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) ومزود الخدمة) سيقوم مزود الخدمة بإصدار فاتورة باسم رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) وموجهها سوف يقوم رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) بعملية الدفع مباشرة لمزود الخدمة.
4. بعد قيام رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) بشراء الخدمة من مزود الخدمة. سوف يقوم رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) بالدخول في عقد إجارة ("مقعد إجارة") حيث يقوم رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) بتأجير الخدمة إلى العميل مقابل ("رسوم إجارة") تدفع ل رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) من قبل العميل حسب الإتفاق بين رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (رابك الإسلامي) بصفته المؤجر والعميل بصفته المستأجر. يمكن سداد رسوم الإجارة بموجب أفساط مريحة تدفع من قبل العميل كما هو متفق عليه بين رابك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية

installments by the Customer as agreed between RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic) and the Customer.

(راك الإسلامي) والعميل.

Documents:

1. Structure Memorandum (explaining the structure and other features of the product)
2. Application Form (promise to lease) (to be issued by the Customer in favor of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic))
3. Services Confirmation Order (from RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic))
4. Lease Agreement (between RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic) and the Customer)

Pronouncement:

The Fatwa and Sharia Supervisory Board of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic) hereby declares and pronounces that the above structure and documentation in respect of Ijara based Services Finance product of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic) comply with the rules and principles of Sharia.

المستندات:

1. مذكرة الهيكل (و بها نترح للهيكل الشرعي و خصائص أخرى للمنتج)
2. نموذج طلب (وعد استئجار) (تصدر من قبل العميل لصالح راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي))
3. طلب تأكيد الخدمات (من راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي))
4. اتفاق الإجارة (بين راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) والعميل)

الفتوى:

تعلن هيئة الفتوى والرقابة الشرعية لـ راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) بأن الهيكل أعلاه والمستندات المتعلقة بمنتج تمويل الخدمات المقدم من راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) يتوافق مع قواعد ومبادئ الشريعة الإسلامية.

Hamas

Dr. Hussein Hamid Hassan
Chairman
Fatwa and Sharia Supervisory Board

دكتور/ حسين حامد حسن
رئيس مجلس الإدارة
هيئة الفتوى والرقابة الشرعية